
شمــــاره پنجــــاه و دوم  ســــال ششــــم  
A u g  2 0 1 6

DRIED FRUIT & NUTS

ماهنامه خشکبار ایران
شماره تماس های دفتر مجله

021-44219649   021-44219655





3



4



5



6



7



8



9



10



11



12



خــواص نخــود  می خواهیم در این مطلب به 
بررسی خاصیت های نخود بپردازیم این ماده خوراکی 
چه خــواص درمانی دارد و در چــه زمینه هایی مفید 
اســت طب سنتی در چه مواردی اســتفاده از نخود را 
توصیه میکند برای چه نوع مزاجها و رده های ســنی 

موثر خواهد بود...

بازار   ناخوانده  وارداتی مهمان  خشکبار 
برخی از واردکنندگان اقدام به واردات خشکبار از مبادی 
رسمی می کنند که این محصولات در مقایسه با تولید 

داخل کیفیت نامطلوبی دارند. 
در بازار های جهانی نام ایران را با محصولات با کیفیت 

خشکبار می شناسند اما چند وقتی می شود...

تولید خرما افزایش یافت  مدیرکل دفتر میوه 
های گرمسیری و نیمه گرمسیری وزارت جهاد کشاورزی 
گفت:تولید خرما سال گذشــته یک میلیون تن بوده که 
پیش بینی می شود امسال با افزایش 100 هزار تنی تولید 

به یک میلیون و 100 هزار تن برسد...  

برداشت خرما تا ۱۰ روز دیگر آغاز می شود  
رئیس انجمن ملی خرما با بیان اینکه برداشت خرما 
تا 10 روز آینده در مناطق پیشــرس آغاز می شــود، 
گفــت: با توجه بــه شــرایط آب و هوایی پیش بینی 
می شــود، یک میلیون تن از این محصول در کشور 

تولید شود...

صادرات زعفران ایران توسط افغانستان   نایب 
رئیس شــورای ملی زعفران در واکنــش به اظهارات 
معاون وزیرجهادکشــاورزی که قاچاق پیاز زعفران به 
کشور افغانستان نگران کننده ندانسته بود، تصریح کرد: 
متاسفانه ما معمولا رقبای خود را دست کم می گیریم. 

میری با تاکید بر اینکه افغانستان...

نرخ خرید تضمینی خرمــا جوابگوی هزینه ها 
نیست   دبیر انجمن خرما گفت:علی رغم افزایش 
قیمت ســایر کالاهــا نرخ خرید تضمینــی خرما در 
مقایسه با سال گذشته تفاوت چندانی نداشته و این 

امر به زیان کشاورزان است
علی اصغر موسوی دبیر انجمن خرما ، با اشاره به...
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خــواص نخــود
می خواهیــم در این مطلب به بررســی خاصیت های نخود 
بپردازیــم این ماده خوراکی چه خــواص درمانی دارد و در چه 
زمینه هایی مفید اســت طب سنتی در چه مواردی استفاده از 
نخــود را توصیه میکند برای چه نوع مزاجها و رده های ســنی 

موثر خواهد بود. 
نخــود از منظر طب ســنتی در گروه حبوبــات و غلات قرار 
می گیرد و دارای مزاج گرم و خشــک اســت. البته مزاج نخود 

سبز، سرد و تر محسوب می شود.
از مــواد غذایی خاصی که مُصلح نخود هســتند، می توان به 
این موارد اشــاره کرد: زیره، شوید، سکنجبین ساده، گلنگبین. 
مُصلح های نخود ســبز نیز شــامل این موارد می شوند: آویشن، 

دارچین، زنجبیل، فلفل سیاه.

نخود دارا ویژگی های مهم زیادی است: تقویت کننده حرارت 
غریــزی و ریه، تولیدکننده خون صالح، کثیرالغذا و چاق کننده. 
علاوه بر این ها،  نخود قابلیت زیادی به عنوان مدر ادرار و حیض 
و عرق دارد، و به عنون ملین طبع و زیادکننده شــیر و منی نیز 

شناخته می شود.
خوردن نخود با شــیر تــازه برای گرفتگی صدا که ناشــی از 
خشــکی باشــد، مفید اســت. با این حال، اگر بیمار تب داشته 
باشــد، باید به جای شیر از آب استفاده کند. اگر یک شب نخود 
را در ســرکه خیسانده باشید، صبح ناشتا میل کنید و در ادامه 
روز چیز دیگری نخورید، به کشــتن کرم معده کمک می کند. 
خوردن نخوداب با کمی نمک، اخلاط و مواد لزج را از بدن دفع 

می کند و برای مقابله با بیماری های ریه و مفاصل مفید است

این مقام مســئول، انتقال کشــت بهاره 
حبوبات به کشــت پاییزه و انتظاری را از 
سیاست های معاونت امور زراعت وزارت 
جهاد کشاورزی به منظور افزایش عملکرد 
و ضریــب خوداتکایــی ایــن محصولات 
دانســت و تصریح کرد: در کشت پاییزه، 
عملکرد تولید بین 2 ا 3 برابر افزایش می 

یابد.
وی به اجرای پروژه مقایسه ارقام نخود، 
عدس و لوبیا در اســتان های مختلف در 
راستای افزایش عملکرد و پایداری تولید 
اشــاره کرد و گفــت: اجــرای این طرح 
موجب شده، کشاورزان در انتخاب ارقام، 

مشارکت داشته باشند.
خاکسار،ساماندهی بذر را از دیگر پروژه 
ها بــرای افزایش ضریــب خوداتکایی و 
پایــداری تولید نام برد و اذعان داشــت: 
یکی از مشکلات در زمینه تولید حبوبات، 
نداشتن بذر کافی است و اکثر کشاورزان 
برای کشــت این محصــولات از بذرهای 
خودمصرفی اســتفاده می کنند، بنابراین 
تولید بذر لوبیا،نخود و عدس در دســتور 
کار قرار گرفته و برای نخستین بار، امسال 

بذر عدس در کشور تولید شده است.
وی اجرای پروژه توسعه روش های نوین 
آبیاری به خصوص آبیــاری تیپ)نواری( 

را در راســتای افزایش عملکرد و پایداری 
تولید مهم ارزیابی و تصریح کرد: در بین 
حبوبــات، لوبیا محصول آب بر اســت از 
ایــن رو تاکنون بیش از پنج هزارهکتار از 
اراضی زیرکشت لوبیا با روش تیپ آبیاری 
شــده است و ســایر مزارع نیزباید به این 

سیستم آبیاری مجهز شوند.
مدیــر کل دفتــر غــلات و محصولات 
اساســی معاونت امور زراعت ادامه داد: با 
اســتفاده از روش آبیاری تیپ حداقل دو 
ســوم میزان مصرف آب کاهش می یابد 
ضمن آن که تا 35 درصد افزایش عملکرد 

خواهیم داشت

وی با بیان این که برای نخســتین بار 
در دو اســتان اصفهان و فارس کشــت 
نشــایی لوبیا انجام شــده است، گفت: 
کشت نشــایی لوبیا در سطح یک هکتار 
به طور آزمایشــی صورت گرفته و پیش 
بینی شــده با این روش کشت، علاوه بر 
دو نوبت صرفه جویی در مصرف آب ،15 
تا 20 روز طول رشــد این گیاه کاهش 

یابد.
خاکســار همچنین از کشــت پایلوت 
نخود و عــدس دیم در تعدادی از مزارع 

در 10 اســتان کشــور خبر داد و اذعان 
داشــت: در این مزارع تمام اصول فنی و 
یافته های تحقیقاتی اجرا می شــود که 

منجر به افزایش عملکردخواهد شد.
وی با اشاره به این که امسال 26 لاین 
جدید نخود از ایکاردو به کشــور انتقال 
یافته و در استان های آذربایجان شرقی، 
کرمانشــاه ، کردستان و لرستان به طور 
آزمایشی کشت شده است، تصریح کرد: 
براساس گزارش ها، دو لاین از 26 لاین 

برای کشت مناسب ارزیابی شده است.

خاکســار،هزینه تولیــد حبوبات برای 
کشاورزان را بالا دانست و گفت: بیشترین 
هزینه مربوط به مرحله کاشت و برداشت 
است و از این رو ما به ارقام مناسب برای 
کشت و ماشــین های برداشت محصول 

نیاز داریم.
وی افزود: امسال برای نخستین بار به 
طور آزمایشی در استان های کردستان، 
کرمانشاه و لرستان با استفاده از کمباین 
مخصوص، برداشــت نخود انجام شــده 

است

افزایش 2 تا 3 برابری عملکرد با کشت پاییزه

نخستین کشت نشایی لوبیا در اصفهان و فارس
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برخی از واردکنندگان اقدام به واردات خشکبار از مبادی رسمی می کنند 
که این محصولات در مقایسه با تولید داخل کیفیت نامطلوبی دارند. 

در بازار های جهانی نام ایران را با محصولات با کیفیت خشــکبار می 
شناسند اما چند وقتی می شود که ورود محصولات بی کیفیت به کشور 

این بازار را زیر سوال برده است.
محصــولات بی کیفیتی که با وجود بی مــزه بودن اما با قیمت پایین 
مشتریان را به خود جلب کرده و تولید کننده داخلی را روز به روز منزوی 

تر می کند و ادامه این روند نابودی بازار خشکبار داخلی را در پی دارد.
البته برخی از کارشناسان معتقدند تنها دلیل استقبال مصرف کنندگان، 
قیمت پایین این محصولات اســت و تشکیل کارگروه های نظارتی برای 
تخمین هزینه تولید و تعیین قیمت مناسب برای کشاورزان،  کارخانه های 
خشکبار و مصرف کنندگان،  جلوگیری از واردات خشکبار می تواند کمک 

بزرگی به ارتقای بازار داخلی و صادرات خشکبار کند.
اما با توجه به بحث سیاســت های اقتصاد مقاومتی که در آن تاکید بر 
ممانعت از ورود کالاهایی که تولید مشابه آنها در داخل کشور است ، شده 

چرا نظاره گر واردات روز افزون این محصولات هستیم؟ 
عبدالله رضیان عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس دهم شورای 
اسلامی در گفتگو با خبرنگار صنعت،تجارت و کشاورزی گروه اقتصادی 
باشگاه خبرنگاران جوان اظهار کرد: با وجود این که ایران جز بزرگ ترین 
صادرکنندگان خشکبار در جهان است ولی با واردات محصولات بی کیفیت 
به ویژه تولیدات کشور چین  مواجه ایم و باید به طور جدی با واردکنندگان 

برخورد قانونی شود .
 وی ادامه داد : بنا بر فرمایشــات مقام رهبری و سیاســت های اقتصاد 
مقاومتی باید با واردات کالاهایی که مشابه آن در داخل کشور وجود دارد 
به شــدت برخورد شود زیرا اکنون در بحث فنی ، کیفیت و کمیت دارای 
جایگاه برتری نسبت به کشــورهای دیگر هستیم و پسته ایران در رتبه 

نخست بازار جهانی قرار دارد . 
رضیان در خصوص نحوه واردات خشکبار گفت :  بسیاری از واردکنندگان 
خشــکبار به دلیل تقاضا در بازار داخلی از مبادی رسمی اقدام به واردات، 
آن هم با کیفیت بسیار پایین نسبت به نوع مشابه ایرانی این محصولات 
می کنند و تنها دلیل استقبال مصرف کنندگان از این محصولات قیمت 

پایین آن است.
عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس دهم شورای اسلامی افزود :  
کنترل جدی بر نابســامانی های موجود در گمرک ،  جلوگیری از ســوء 
استفاده وارد کنندگان،  کاهش واســطه ها و دلالان محصولات داخلی،  
تشــکیل کارگروه های نظارتی و حمایت همه جانبه از تولیدات کشــور 
وکاهش قیمت خشــکبار می تواند کمک بزرگی به ارتقای بازار داخلی و 

صادرات کند. 
وی تصریح کرد :  ایران در صادرات خشکبار جایگاه خوبی از نظر کمی و 
کیفی دارد باید با ارائه بسته ها ی تشویقی به سمتی برویم که حتی وارد 
کنندگان به ســمت صادرات گرایش پیدا کنند زیرا این صنعت ارزآوری 

خوبی را برای کشور دارد.
رضیان با تاکید بر لزوم توجه به اســتاندارد های جهانی در بحث برند 
سازی افزود : در صنعت خشکبار نیز مانند  زعفران با مشکل برند سازی و 
بسته بندی های نامناسب مواجه ایم به طوری که این محصولات به صورت 
فله ای صادر می شود و در کشور های دیگر با برندهای آنها به فروش می 

رسد و این امر برای اقتصاد ایران یک آسیب و بحران بزرگ محسوب می 
شود .  وی در پایان گفت :  بزرگترین مشکل ایران  در بخش صادرات این 
است  که به دلیل عدم کسب رتبه مناسب ،  هزینه بالای تعرفه های جهانی 
،  کمبود منابع مالی و عدم عضویت در سازمان تجارت جهانی نمی تواند به 

درستی با کشورهای دیگر رقابت کند . 

علت واردات بی رویه آجیل و خشکبار چیست؟
مصطفی احمدی رییس اتحادیه آجیل فروشــان در گفتگو با خبرنگار 
صنعت،تجارت و کشاورزی گروه اقتصادی باشگاه خبرنگاران جوان  اظهار 
داشــت: در برخی حوزه ها نیاز به واردات داریم به طور مثال خشکباری 
مانند بادام هندی که حجم تولید آن در کشــور کمتر از مصرف است ،به 

ناچار باید به کشور وارد شود.
احمدی افزود: البته باید بــرای واردات این محصولات مدیریت جدی 
صورت بگیرد زیرا محصولی مانند تخمه آفتابگردان به اندازه کافی در کشور 
تولید می شود و نیازی به واردات آن نیست اما متاسفانه این امر از طریق 

مبادی قانوی و با ثبت سفارش صورت می گیرد.
وی تصریح کرد: به دلیــل تقاضای داخلی و قیمت پایین ،محصولات 
چینی به وفور در بازار دیده می شود زیرا دلالان و سودجویان برای سود 
بیشتر جنس بی کیفیت وارد می کند و بیشتر این اجناس وارد شده هیچ 

خاصیتی ندارند و فقط ظاهر آجیل و خشکبار را دارا هستند.
حل شدن این معضل در بازار آجیل و خشکبار کشور مستلزم حرکت 
جهادی وزارت کشاورزی است و تنها در صورتی بازار به روزهای اوج خود 
باز می گردد که مســئولین از صاحب نظران و کارشناسان خبره در این 

زمینه استفاده کنند.

آجیل های وارداتی کیفیت ندارند
علیرضــا ارزانی ممقانی رئیس اتحادیه آجیل و خشــکبار در گفتگو با 
خبرنگار صنعت،تجارت و کشــاورزی گروه اقتصادی باشگاه خبرنگاران 
جوان، اظهار داشت:کمبود برخی اقلام در بازار موجب شده که نیاز کشور 

از طریق مبادی غیر قانونی و قاچاق تامین شود.
وی افزود: واردات آجیل و خشــکبار باید از طریق مبادی قانونی صورت 
گیرد تا ضمن رعایت مسائل بهداشتی، عوارض گمرکی آن عاید دولت شود.

ارزانی ممقانی با بیان اینکه اکثر محصولات وارداتی از اســتاندارد لازم 
برخوردار نیستند، بیان کرد: مسئولان امر باید کار کارشناسی انجام دهند و 
مایحتاج نیاز مورد نیاز کشور را از طریق مبادی قانونی تامین کنند چرا که 

واردات از طریق قاچاق ضربه مهلکی به تولید کشور وارد می کند.
رئیس اتحادیه آجیل و خشکبار ادامه داد: طی سال های گذشته واردات 
بی رویه کار را به جایی رســاند که کشاورزان داخلی انگیزه خود را برای 

کاشت محصول از دست دادند.
وی گفت:کشور ما که از نظر خشکبار در دنیا حرفی برای گفتن داشت ،اما 
متاسفانه واردات بی رویه موجب شد که در برخی اقلام از قبیل آفتابگردان 
و بادام زمینی با وجود پتانسیل های تولید در داخل، اقدام به واردات کنیم.

ارزانی ممقانی تصریح کرد: هم اکنون بازارهای صادراتی خود را به سبب 
عدم حمایت های لازم و قیمت تمام شده بالا از دست دادیم از این رو لازم 
اســت که با حمایت جدی از کشاورزان ، مجدد در عرصه جهانی حضور 

پررنگی داشته باشیم

خشکبار وارداتی مهمان ناخوانده بازار
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تولید خرما افزایش یافت

واردات کنجد از پاکستان و افغانستان

مدیرکل دفتر میوه های گرمسیری و نیمه گرمسیری وزارت 
جهاد کشاورزی گفت:تولید خرما سال گذشته یک میلیون تن 
بوده که پیش بینی می شــود امسال با افزایش 100 هزار تنی 

تولید به یک میلیون و 100 هزار تن برسد. 
ابوالقاسم حســن پور مدیر کل دفتر میوه های گرمسیری و 
نیمه گرمسیری وزارت جهاد کشاورزی با اشاره به آنکه شرایط 
نسبتا مناســبی در باغات و نخلســتان ها حاکم است، اظهار 
داشت: سطح زیر کشت باغات خرما 240 هزار هکتار است که 
از این میزان حدود 200 هزار هکتار دارای درختان بارور است.

وی افزود: تولید خرما ســال گذشته یک میلیون تن بوده که 
پیش بینی می شود امسال با افزایش 100 
هزار تنی تولید به یک میلیون و 100 هزار 

تن برسد.
حســن پور با اشاره به تاثیر گرمای هوا بر 

محصول گفت: خوشبختانه تا کنون گزارشی مبنی بر خسارت 
باغات در اثر گرمای طاقت فرسا ارائه نشده است.

گفتنی اســت برداشــت اصلــی خرما از شــهریور و مهر در 
نخلستان های کشور آغاز خواهد شد.

مدیر کل دفتر میوه های گرمسیری و نیمه گرمسیری وزارت 
جهاد کشاورزی با اشــاره به صادرات خرما بیان کرد: براساس 
برنامه ریزی های صورت گرفته پیش بینی می شود که امسال 
میزان صادرات از 170 هزار تن سال گذشته به 200 هزار تن 

برسد.
وی ادامه داد: هر کیلو خرمــا حدود 1.2 الی 1.3 دلار برای 
کشور ارزآوری در بردارد و از طرفی خرمای 
ایران به دلیل تنوع ارقام و مرغوبیت خواهان 

زیادی دارد.
باشگاه خبرنگاران جوان

طبق آمار گمرک در 2 ماه منتهی به اردیبهشت سال 95 , 6 
هزارو 713 تن کنجد وارد کشور ده است. 

 طبق آمار گمرک در 2 ماه منتهی به اردیبهشت سال 95, 6 

هزارو 713 تن  کنجد وارد کشور شده است.
گفتنی اســت که این تعداد به ارزش دلاری 9,956,191 و 

ارزش ریالی 301,396,985,545 وارد کشور شده است

ارزش دلاری ارزش ریالیوزن)ک.گ(کشورطرف معاملهماه

869,92343,592,642,1081,443,052پاکستان1

487,28025,147,410,510831,388افغانستان1

22,0001,212,536,60040,051امارات متحده عربی1

529,71821,605,061,331715,152هند1

2,067,07988,881,456,6172,933,172پاکستان2

92,9203,462,560,136114,291پاکستان2

23,046834,738,52027,655ازبکستان2

1,571,81471,302,684,3742,353,966افغانستان2

180,0008,047,337,580265,846امارات متحده عربی2

815,07534,679,207,8891,144,692هند2

54,3252,631,349,88086,926هند2 13
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برداشت نوبرانه فندق از باغات فندق رامسر

برداشت خرما تا ۱۰ روز دیگر آغاز می شود
پیش بینی تولید یک میلیون تن

 رئیس انجمن ملی خرما با بیان اینکه برداشت خرما تا 10 روز آینده 
در مناطق پیشرس آغاز می شود، گفت: با توجه به شرایط آب و هوایی 
پیش بینی می شود، یک میلیون تن از این محصول در کشور تولید شود. 
محسن رشــید فرخی در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی خبرگزاری 
فارس گفت: برداشــت خرما با اولویت قرار گرفتن مناطق پیشــرس 
خرمــا مانند اهواز، آبادان و جنوب شــرقی بم از 10 تا 15 روز آینده 

آغاز می شود.
رئیس انجمن ملی خرما کشور با بیان اینکه وضعیت تولید خرما در 
سال زراعی جاری خوب است، افزود: در صورتی که گرمای هوا  لطمه ای 
به تولید نزند پیش بینی می شود که تولید خرما نسبت به سال گذشته 

30 تا 35 درصد افزایش یابد.
وی با اشاره به اینکه سرمای هوا در فصل گرده افشانی سال گذشته به 
تولید این محصول لطمه زد، اظهار داشت: در سال زراعی گذشته 800 
هزار تن خرما تولید شــد، اما با توجه به شرایط آب وهوایی پیش بینی 

می شود، یک میلیون تن خرما در سال زراعی جاری تولید شود.
فرخی تصریح کرد: ســال زراعی گذشته به علت عرضه کم و افزایش 

قیمــت به صادرات خرما لطمه خورد، اما امیدواریم امســال با افزایش 
تولید خرما رقابت خوبی با کشورهای رقیب از جمله عربستان و امارات 

در امر صادرات داشته باشیم.
رئیس انجمن ملی خرمای کشور بیان داشت: روسیه، هند و چین از 
جمله بازارهای هدف صادراتی ما به شمار می روند و تاکنون 80 درصد 

از اهداف صادراتی در روسیه محقق شده است.
فرخی تصریح کرد: در مجموع 18 درصد از خرما صادر می شود که در 
برنامه پنج ساله آینده تلاش می شود تا صادرات خرما به رقم 25 درصد 

کل تولید افزایش یابد.
وی افزود: 5 تا 7 درصد از خرمای تولیدی کشــور به روســیه صادر 

می  شود.
رئیس انجمن ملی خرمای کشــور در حال حاضر بین 250 تا 300 
میلیــون دلار صادرات این محصــول برای کشــور ارزآوری دارد که 
امیدواریم در ســال های آینده میزان صادرات را به 500 میلیون دلار 

افزایش دهیم.
فارس

به گزارش فودنا رئیس جهاد کشاورزی رامسر گفت: برداشت نوبرانه 
فندق از باغات فندق رامسر در این شهرستان آغاز شد 

فرزاد نواییان اظهار کرد: حدود یک هفته ای هســت که در بساط 
دست فروشــان میوه، مخصوصا در گلوگاه های گردشگری رامسر از 
جمله جاده ییلاقی جواهرده و جنت رودبار فندوق نوبرانه به فروش 

می رسد.
وی با اشــاره به اینکه به طور معمول در هر ســال از اواسط تیرماه 
فندق نوبرانه به بازار عرضه می شودوی عنوان کرد: شهرستان رامسر 

دارای باغات زیاد فندق به ویژه در مناطق ییلاقی است.
نواییان بیان کرد: در شهرســتان رامســر 880 هکتار باغات 

فندق وجود دارد که به طور متوســط در هــر هکتار 2.5 تن 
محصول برداشــت می شــود که حدود 2 هزار بهره بردار در 
زمینه تولید محصول فندق در شهرســتان رامســر مشــغول 

فعالیت هستند.
وی افزود: فندق تولیدی رامســر به دلیل عدم مصرف سموم و 
کود شــیمیایی، به عنوان محصول ارگانیک محسوب می شود که 
تولیدات فندق شهرستان با استفاده در داخل شهرستان، به سایر 

نقاط کشور هم صادرمی شود.
به گزارش فودنا به نقل از ایسنا، این مسئول تصریح کرد: از دهه دوم 

مرداد برداشت فندق از باغ ها به طور رسمی آغاز می شود.

صادرات پسته در  سه ماهه نخست سال جاری در مقایسه با مدت 
مشابه ســال قبل افزایش 26 درصدی از لحاظ وزنی و 27 درصدی 
از لحــاظ ارزش افزایش یافته و به رقم 137 میلیون و 60 هزار دلار 

رسیده است. 
صادرات پســته با عنوان تعرفه گمرکی “پســته ها با پوست تازه یا 
خشک”  امسال در مقایسه با سال گذشته افزایش قابل ملاحظه ای 
داشــته و صادرات این محصول ازلحاظ وزنــی 26 درصد و از لحاظ 

ارزشی 27 درصد بهبود یافته است.
بر اساس آخرین داده های گمرکی درمدت سه ماه اول سال جاری 
16 هزار و 363 تن پســته کشــور به ارزش 137 میلیون و 60 هزار 

دلار صادر شده است. در سه ماه ابتدایی سال قبل نیز صادرات پسته 
کشور حدود 13 هزار تن 108 میلیون و 275 هزار دلار بوده است.

امسال هر کیلو پسته ایران با میانگین قیمتی 8.3 دلار در این مدت 
صادر شده  که در مقایسه با گذشته تغییر مشخصی نداشته است.

بر اســاس این میانگیــن نرخ صادراتی پســته، هــر کیلوگرم از 
ایــن محصول به قیمتی حــدود 28 هــزار و 500 تومان در اختیار 
مصرف کننده خارجی قرار گرفته است که متاسفانه چنین نرخی در 
بــازار داخلی وجود ندارد و به قیمت 40 تا 70 هزار تومان به فروش 

می رسد.
تسنیم

صادرات ۱3۷ میلیون دلاری پسته کشور در سه ماهه نخست امسال
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رییس انجمن خرمای ایران گفت: امروز بیش از 70 کشور جهان مقصد 
خرمای ایران محســوب می شوند و سالیانه 115 تا 150 هزار تن از این 
محصول کشاورزی از کشورمان به بازارهای مختلف بین المللی صادر می 

شود. 
»علی محمد صمیمی« افزود: سال گذشته استان بوشهر نزدیک به 26 

هزار تن خرما به روسیه صادر کرد.
وی اضافه کرد: صادرات این محصول کشاورزی به روسیه روند سابق را 
حفظ کرده و این کشور همواره یکی از واردکنندگان خرمای ایران است.

به گفته وی، در شــرایطی که وضع مالی روس ها خوب باشد، خرمای 
ایران را خوب مــی خرند؛ زمانی که وضع اقتصادی آنها خوب نباشــد، 

خرمای ایران را کمتر خرید می کنند.
صمیمی، پیرامون این موضوع که گرمای هوا سبب از بین رفتن خرما 
می شود، گفت: این موضوع نادرست است؛ اگر هوا گرم شود، خرما زودتر 

رسیده و برداشت و به بازار عرضه می شود.
وی اضافه کرد: خرما اکنون در اســتان بوشهر تازه »خارک« شده و با 
وجود گرمای شــدید هوا، نمی توان گفت که روی درخت خشــک شده 

است؛ خبر خشک شدن خرمای کرمان باید بیشتر بررسی شود.
دیروز)شنبه( برخی رســانه ها از افزایش دمای هوای کرمان و خشک 
شدن خوشه های خرما بالای نخل ها خبر دادند. »افزایش ناگهانی دمای 
هوا در شــرق و جنوب کرمان به حدی رسیده که خوشه های خرما بر اثر 
گرمای طاقت فرســای این روزهای کرمان در مدت چند ساعت، بر روی 

نخل ها خشک می شوند.«
گفته می شود طبق الگوی ســازمان هواشناسی استان کرمان، امسال 
متوسط دمای این استان افزایش  یافته و در تابستان ، روزهای گرم نیز در 
حال زیادشدن است، در حالی که از میزان بارش باران و رطوبت نیز کاسته 
شده و ادامه این روند کشاورزی استان را که یک چهارم باغ های کشور در 

آن قرارگرفته تهدید می کند.
وجود نخلســتان های گســترده در اســتان کرمان یکی از مزیت های 
اقتصادی منحصربه فرد استان کرمان است، بطوری که پس از پسته، خرما 

نخستین محصول ارزآور این استان محسوب می شود.
براســاس آمار رسمی اعلام شده، استان کرمان رتبه نخست سطح زیر 
کشــت خرما را در کشــور دارد و به دلیل وجود ارقام کم بازده در زمینه 

تولید، در رتبه سوم قرار دارد.
صمیمی اظهار داشــت: ایران در زمینه صادرات خرما مشکلی ندارد و 
همچنان کشورهای زیادی از واردات این محصول کشاورزی استقبال می 

کنند.
 ترکیه یکی از واردکنندگان خرمای ایران است و پارسال 16 هزار و 543 
تن به ارزش چهار میلیون و 982 هزار دلار از ایران این محصول را خرید.

مجموع تولیدات کشــاورزی کشور پارسال بیش از 110 میلیون تن به 
ارزش 40 میلیارد دلار بود که سهم این بخش در تولید ناخالص ملی 9.5 

درصد و در فضای کسب و کار 32.5 درصد اعلام شد.
ایرنا

خریداران خرمای ایرانی افزایش یافتند

سبحانی از عملکرد مجالس در ادوار گذشته می گوید: 

اقتصاد دغدغه گروه های سیاسی نیست 
»اقتصاد دغدغه سیاست مداران نیست«. عصاره کلام حسن سبحانی، استاد 
اقتصاد دانشگاه تهران و نماینده مردم دامغان در ادوار پنچم، ششم و هفتم 
مجلس شورای اسلامی در سخنرانی اش در مؤسسه دین و اقتصاد حول این 

مسئله می چرخد. 
برهمین اساس است که عملکرد گروه های سیاسی مختلف را در دوره های 
مختلف مجلس مورد نقد و بررســی قرار می دهد و تأکید می کند: »مسئله 
اقتصاد و توسعه ایران در مجالس مختلف، مسئله دسته های سیاسی نبوده 
است و رفتارهای مشــابه از سوی جناح های مختلف فریاد می زند که حل 
مسائل اقتصاد با خوش بین بودن به رفتن این جناح یا آن جناح به مجلس 

پیش نمی رود«.
به عقیده ســبحانی، در کوتاه مدت نمی توان انتظار تحول بنیادی در این 
سیســتم را داشــت، اما می توان انتظار کاهش نرخ رشد تخریب را در سر 
پروراند. در این ســال ها مجلس برای قانو ن گذاری محدودیت هایی فراتر از 
قانونی اساســی را تجربه کرده است و تا حدودی برای کسانی که بخواهند 
وظایف قانونی خود را در راستای توسعه کشور انجام دهند، محدودیت هایی 
ایجاد شده که به جزئی از محدودیت های ذاتی مجلس درآمده است و همین 

مســئله انگیزه برای حضور در مجلس فعال را کم می کند. در شرایطی که 
قانون اساسی و شرع باید دو ملاک اصلی برای مجلس قلمداد شود، مشاهده 
می کنیم که ملاک های دیگری پا به عرصه می گذارند و لزوم مطابقت با آنها 
نیز مطرح می شود. به همین دلیل قانون گذاری تا حدودی با محدودیت های 
قابل اعتنا مواجه اســت. اهمیت این نهاد آن قدر زیاد است که باز هم در این 
مجموعه محدودیت، بتوان امیدوار به اقدامات مثبت بود، اما در شرایط کنونی 
اقدامــات مثبت از جنس تلاش برای کارهای ایجابی کمتر از جنس تلاش 
برای کارهای سلبی است. به این معنا که ممکن است کوشش و تلاش برای 
قانون گذاری نسبت به استقلال و مانع شدن از مصوباتی که می تواند تخریبی 
باشد، کم اهمیت تر و کمتر امکان پذیر باشد. در مجموع ارزیابی کار نمایندگان 
را می تــوان به دو صورت داشــت؛ اینکه تا چه انــدازه در قانون گذاری های 
مفید نقش داشته اند و تا چه اندازه مانع از مصوباتی شده اند که آن مصوبات 
قابل دفاع نبوده اند. برداشــت من این اســت که با وجود اهمیت هر دو، در 
روزگار کنونی، اهمیت عملکرد دوم پررنگ تر شــده است. پرویز خرسند در 
کتاب خود با نام »مرثیه ای که ناسروده ماند« شعری را می سراید که وصف 
حال شرایط کنونی ماست: »ما آن قدر در تاریکی دست و پا زده ایم که پرتو  13
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نیم مرده شــمعی را خورشید می انگاریم«. در ابتدا به دو اصل قانون اساسی 
اشاره می کنم. در اصل 84 قانون اساسی آمده: »هر نماینده در قبال همه ملت 
مسئول است و حق دارد در تمام مسائل داخلی و خارجی کشور اظهارنظر 
کند«. مقیاس نمایندگی را از حوزه نمایندگی کوچک به سطوح ملی ارتقا 
می دهد. در اصل 86 قانون اساسی نیز تأکید شده: »نمایندگان مجلس در 
مقام ایفای وظایف نمایندگی در اظهارنظر و رأی خود کاملا آزادند و نمی توان 
آنها را به ســبب نظراتی که در مجلس اظهار کرده اند یا آرایی که در مقام 
ایفــای وظایف نمایندگی خود داده اند تعقیب یا توقیف کرد «. بنا بر این دو 
اصل، مسئولیت نماینده در برابر همه ملت و مصونیت او در برابر اجرای آن 
مسئولیت از اصول درخشان قانون اساسی است. درست است که مواردی در 
اجرا به خصوص در اصل 86، در عرصه سیاست مشکلاتی را برای نمایندگان 
ایجاد کرده اما این به آن معناســت که نمایندگان در مســائل دیگری جز 
مسائل سیاسی مانند مسائل اقتصادی و اجتماعی و... هم باید بایسته ترین 
حرف ها را بدون ترس از تعقیب و موأخذه داشــته باشند. در نتیجه افرادی 
که واجد این دو شرط هستند، دارای اختیارات وسیعی می شوند. البته همین 
قانون اساسی به این منتخبان اجازه داده است از وزرا و رئیس جمهور سؤال 
و حتی استیضاح کنند. فرجام استیضاح از رئیس جمهور را نیز به اظهار رأی 
عدم صلاحیت سیاسی رئیس جمهور معطوف و او را برکنار کنند. مجلسی با 
حضور نمایندگانی که قسم خورده اند حافظ منافع کشور و ملت باشند و هیچ 
قانونی برای منحل کردن آن نیز در قانون اساسی وجود ندارد. عملا آنچه اتفاق 
می افتد آن است که کثیری از افرادی که به هر دلیلی از جناح های مختلف 
به مجلس آمده اند، نشان نداده اند که می توانند عظمت و عمق این اختیارات 

و مسئولیت ها را تبلور بخشند.
رفتارهای مشابه گروه های سیاسی در اقتصاد

تجربه گذشته نشان می دهد مســئله اقتصاد و توسعه ایران در مجالس 
مختلف، مسئله دسته های سیاســی نبوده است. رفتارهای مشابه از سوی 
جناح های مختلف فریاد می زنند که حل مسائل اقتصاد با خوش بین بودن 
به رفتن این جناح یا آن جناح به مجلس پیش نمی رود. قوانین عمده ای که 
در مجلس درباره آن اظهارنظر می شود مانند لایحه بودجه و برنامه، تاکنون 
معمولا به اشکال نادرستی تحویل و به اشکال نادرست تری تصویب شده اند. 
درباره بودجه، اصل 52 قانون اساســی تأکید می کند لایحه بودجه مطابق 
قانون تهیه می شود و برای بررسی و تصویب مطابق ضوابط در اختیار مجلس 
قرار می گیرد. در این 37 ســال، قانون مربوط به اصل 52 قانون اساسی را 
ننوشته ایم. درست اســت که در قانون محاسبات سال 66 و اندکی هم در 
قانون برنامه و بودجه سال 51، نکاتی درباره تهیه بودجه وجود دارد، اما چون 
این نکات کاملا متناسب با همه آنچه قانون اساسی تشکیل می دهد نیست، 
می توان ادعا کرد ما قانون نحوه تنظیم بودجه نداریم. بنابراین دولت ها به هر 
صورتی که بودجه را به مجلس تحویل دهند، کاری خلاف قانون نکرده اند و 
مجالس نیز به هر صورتی که در آن دخل و تصرف کرده باشند، باز هم خلاف 
قانون نکرده اند، زیرا اصولا قانونی برای آن وجود ندارد. بنابراین در عمل بسته 
به اینکه چه کسانی در دولت یا مجلس باشند، منویات خود را در هر سال 
با عنوان لایحه بودجه به مجلس می آورند. در مجلس هم عرف این اســت 
که افراد تلاش کنند به آنچه دولت آورده، بیفزایند. نتیجه آنکه اگر بودجه 
را مجموعه سیاست ها، درآمدها و هزینه هایی در نظر بگیریم که پیش بینی 
می کنیم در سال آتی وصول شود و آن را به وزارتخانه ها و دستگاه هایی که 
برای انجام این مهم مأموریت قانونی گرفته اند، اختصاص دهیم، به این نتیجه 

می رسیم که بودجه در مجلس بررسی و تصویب نمی شود. آنچه در مجلس 
در زمان بررسی لایحه بودجه تصویب می شود، تبصره ها و بندهایی است که 
دولت و نمایندگان به ماده واحده بودجه اضافه می کنند. بودجه که عبارت 
اســت از ارقام و تخصیص منابع به جز در بررسی کلیات آن، اصولا از سوی 
مجلس بررسی نمی شود. در واقع بودجه هایی که به تصویب می رسد، قوانین 
یک ساله ای به نام تبصره های ماده واحده است. وقتی کسانی اختیارات دارند، 
اما بلد نیستند چگونه از آن اختیارات در تصویب بودجه استفاده کنند، آثاری 
که از بودجه نامصوب در جامعه حاصل می شــود، دامن  آنها را نیز می گیرد. 
ســالیان سال است که در بخش بودجه قوانین یک ساله ای با عنوان تبصره 
اضافه و تکرار شــده و ســپس کســانی با توجه به علایق خود در دولت یا 
مجلس گفته اند به علت افزایش حجم، بهتر است آنها را در یک کتابچه  تنظیم 
کنیم و به عنوان قانون دائمی در نظر بگیریم. بنابراین لزوما هیچ هماهنگی و 
سازگاری بین تبصره ها وجود نداشته است. در نتیجه دوسوم و حتی گاهی 
سه چهارم بودجه کل کشور را بودجه شرکت های دولتی تشکیل می دهد و 
این بودجه هیچ گاه در مجلس بررســی و تصویب نمی شود. یک بار یکی از 
رؤسای مجلس زمانی که می خواست رأی برای بودجه بگیرد گفت آنچه در 
ایــن 15 روز تصویب کردیم به علاوه همه کتاب هایی که در اختیار ما بود 
و آنچه در ما فی الضمیر نمایندگان اســت، به تصویب گذاشته می شود! این 
بودجه از حیث بازنگری اینکه دستگاه دولتی مطابق آنچه باید خرج شود، 
هزینه کرده  اســت یا نه، در اختیار دیوان محاسبات قرار می گیرد. صحنه 
ارائه گزارش تفریغ دیوان محاســبات از بودجه ها در مجلس از صحنه های 
بسیار غم انگیز است، زیرا همه تمایل دارند ببینند آنچه تصویب شده به عمل 
درآمده اســت یا نه و قاعدتا باید اشتیاقی از سوی نمایندگان وجود داشته 
باشد، اما چون نمایندگان بودجه را تصویب نمی کنند، به طور ذاتی و منطقی 
علاقه ای به پیگیری نتایج عملی شدن آن ارقام نامصوب خود ندارند. در یکی 
از مجالس آن قدر بی اعتنایی به استماع گزارش تفریغ بودجه وجود داشت که 
رئیس مجلس ناچار شد برای اینکه خبرنگاران این وضع بد را آن طور که بود 
منعکس نکنند، گزارش را قطع کند و بگوید خبرنگاران عنایت داشته باشند 
نمایندگان در حال یادداشت برداری از گزارش هستند و همه می دانستند این 
حرف به چه معناست. لایحه تفریغ بودجه در زمان هایی خوانده می شد که 
تعــداد نمایندگان از 194 پایین تر می آمد و مجلس حدنصاب قانون گذاری 
نداشــت و برای اینکه دوباره به 194 برسد، بخشی از گزارش تفریغ خوانده 
می شد و بعد که به 194 می رسید دوباره به دستور اصلی برمی گشت. با این 
شیوه مواجهه با بودجه، چه انتظاری می توان داشت که تحولاتی در کشور 
ایجاد شود؟ مصداق این رفتار درباره برنامه ها نیز برقرار بود. مطابق برنامه و 
بودجه سال 51، برنامه عمرانی داریم و چیزی با نام برنامه توسعه در قوانین 

پیش بینی نشده بود.
از مجلس اول شورای اسلامی برنامه توسعه در جمهوری اسلامی در نظر 
گرفته شده است، اما از مجلس سوم همان تبصره هایی که در تبصره بودجه 
در نظر گرفته می شود به میزان بیشتری در قوانین برنامه نیز ذکر می شود و 
ارقام و آمار قابل سنجشی هم وجود ندارد. برای مثال در مجلس پنجم و در 
اواخر جریان بررســی برنامه سوم، یکی از افرادی که به بحث ها ورود داشت 
پیشنهاد کرد جدول اهداف کمی برنامه حذف شود. هرچه استدلال کردیم 
اگر این جدول برداشته شود هیچ نوع نظارتی بر برنامه وجود ندارد، نتیجه ای 
نداشــت و مجلس ارقام هدف را از برنامه حذف کرد و این شــیوه برخورد 

13تاکنون باقی مانده است.
95

ل 
سا

   
   5

2 
ره

ما
 ش

  
ن   

یرا
ر ا

کبا
ش

 خ
مه

هنا
 ما

ین
اول

27



28



29



30



31



32



33



34



35



عضــو اتحادیه مواد غذایی گفت:بــا توجه به محدودیت منابع 
آبی و خشکسالی ســال های اخیر مجبور به واردات حبوبات از 

کشورهای مختلف هستیم. 
با توجه به ضرورت خود کفایی محصولات استراتژیک و اساسی 
بخش کشــاورزی گاها خبرهایی از واردات بی رویه برخی اقلام 

به گوش می رسد.
در این میان براساس آمار گمرک در دوماه نخست سال جاری 
2 میلیــون و586 تن لوبیا چیتی بــه ارزش دلاری 3 میلیون و 

307 هزار و 556 دلار به کشور وارد شده است.
حال بــا توجه به تاکید مقام معظم رهبــری مبنی بر اقتصاد 
درون زا و برون گرا لازم اســت که براساس برنامه ریزی اساسی 
زمینه را بــرای افزایش تولید این محصولات در کشــور فراهم 

نماییم.
در این راســتا قاسمعلی حســنی عضواتحادیه مواد غذایی در 
گفتگو با خبرنگار اقتصادی باشــگاه خبرنــگاران جوان؛ اظهار 

داشت:  با توجه به محدودیت منابع آبی و خشکسالی سال های 
اخیر مجبور به واردات حبوبات از کشورهای مختلف هستیم.

وی با اشاره به اینکه واردات حبوبات براساس کیفیت و قیمت 
صورت مــی گیرد، گفت: در بخش عدس بزرگترین وارد کننده 
خاورمیانــه از کانادا، نخود از اســترالیا و ترکیه، لوبیا از چین و 

قزاقستان و قرقیزستان هستیم.
حســنی ادامه داد: با توجه به اینکه  یک درصد جمعیت دنیا 
را به عنوان 14 کشــور بزرگ دنیا به خود اختصاص داده ایم از 
این رو می توان گفت که امکان افزایش تولید حبوبات از جمله 

لوبیا چیتی در شرایط کمبود بارش و خشکسالی وجود ندارد.
عضواتحادیه مــواد غذایی تصریح کرد: بــا توجه به اتمام ماه 
رمضان، شــروع فصل گرما  شرایط سخت نگه داری و برداشت 
محصول پیش بینی می شود که واردات تا نیمه دوم آبان ماه با 

کاهش روبرو شود.
باشگاه خبرنگارزان جوان

افزایش تولید و صادرات خرما
اعتبار 23۰۰ میلیاردی برای حذف دلالان

حبوبات خارجی تا کی مهمان سفره های ایرانی است؟

با توجه به آغاز فصل برداشت خرما، مدیرکل دفتر میوه های 
گرمســیری وزارت کشاورزی گفت: امســال تولید و صادرات 
خرمــا افزایش می یابد و بــرای کوتاه کردن دســت دلالان 
پیشنهاد اعتبار 10 میلیون تومانی به ازای هر هکتار باغ داده 
شــده تا به صورت سرمایه در گردش در اختیار نخلداران قرار 

گیرد. 
ابولقاســم حسن پور در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: امسال 
شرایط نســبتا مناسبی در باغات و نخلستان های خرما حاکم 
است و پیش بینی می شود میزان تولید این محصول در سطح 
230 هــزار هکتار با افزایش حدود 100 هــزار تنی، به یک 

میلیون و 180 هزار تن برسد.
وی افزود: بر اساس برنامه ریزی های صورت گرفته، پیش بینی 
می شود امســال حدود 200 هزار تن خرما صادر شود که در 
صورت تحقق، می تواند رشــد مناسبی نسبت به سال گذشته 

داشته باشد.
مدیرکل دفتر میوه های گرمسیری و نیمه  گرمسیری وزارت 
جهاد کشــاورزی ادامه داد: در راستای حمایت از باغداران و 

کوتاه کردن دســت دلالان پیشنهاد کردیم به ازای هر هکتار 
نخلســتان 10 میلیون تومان به صورت سرمایه در گردش در 
اختیار نخلداران قرار گیرد تا آن ها به دلیل نداشتن نقدینگی 
مجبور نباشــند محصول خود را به محض برداشت به دلالان 
بفروشــند و بتوانند ضمن ذخیره ســازی ، هر زمانی که بازار 

محصول شان مناسب تر بود، آن را روانه بازار کنند.
وی با بیان اینکه هم اکنون بازار خرما مناســب است، اعلام 
کرد: هر زمانی که باغداران نتوانستند محصول شان را با قیمت 
مناسب بفروشند وزارت کشاورزی آمادگی خرید توافقی این 
محصول را دارد، اما در شرایط کنونی به نظر نمی رسد نیازی 

به خرید توافقی این محصول باشد.
حســن پور گفت: با توجه بــه ارزیابی های صورت گرفته از 
ســطح 230 هزار هکتاری خرما باید حدود 50 درصد باغات 
اصلاح شــوند که شــامل عملیات هرس باغات، اصلاح ارقام 
و جایگزینی ارقام مناســب هر منطقه، تغذیه مناسب، ازبین 

بردن علف های هرز و... می شود.
ایسنا

13
95

ل 
سا

   
   5

2 
ره

ما
 ش

  
ن   

یرا
ر ا

کبا
ش

 خ
مه

هنا
 ما

ین
اول

36



ثبت جهانی دو محصول مهم ایران در سازمان جهانی مالکیت فکری

خسروتاج رییس سازمان توسعه تجارت شد

صادرات زعفران ایران توسط افغانستان

مدیرکل دفتر حمایت از مالکیت صنعتی وزارت صنعت، معدن و 
تجارت از ثبت جهانی دو محصول مهم ایران شامل رطب بم کرمان 

و انار ساوه و همچنین فرش دستباف 14 منطقه ایران خبرداد. 
مهدی میرصالحی اظهار داشــت: 14 منطقه فرش ایران شــامل 
فرش مناطــق اردکان، ایلام، ترکمن جــرگلان و بجنورد، کردی 
خراسان شمالی، چهارمحال و بختیاری، سردرود آذربایجان شرقی، 
سیســتان و بلوچستان، قشــقایی فارس، گبه فارس، لرستان، مود 
بیرجند، قهستان، ورامین و سنقر کلیایی کرمانشاه  است که توسط 
این دفتر در ســازمان جهانی مالکیت فکــری )WIPO( به ثبت 

جهانی نشان جغرافیایی رسید.
وی یادآور شــد:  فرایند انجام کار از اوایل سال گذشته آغاز و پس 
از مطالعات امکان ســنجی برای هر کالا و محصول، اقدامات ثبت 
ملی که شــامل تنظیم اظهارنامه و تشــکیل پرونده و دو بار آگهی 
در روزنامه رسمی در بازه های زمانی 1 و 2 ماه می باشد انجام شد.

میرصالحی ادامه داد:  سپس تشــکیل پرونده ثبت جهانی شامل 
تنظیم اظهار نامه لیسبون، تهیه گزارش کامل کارشناسی برای هر 
محصول و تهیه کلیه مستندات لازم و ارسال آن به سازمان جهانی 

مالکیت فکری )wipo( صورت گرفت.
بــه گفته وی؛  فرآیند انجام کار در ســازمان مزبور حدودا 6 تا 8 
ماه به طول می انجامد که ابتدا پرونده مورد بررسی کارشناسی قرار 
می گیرد و سپس به کشورهای عضو معاهده لیسبون ارسال شده و 
در صورت عدم ادعا و ا عتراض از سوی کشورهای مذکور به مرحله 

ثبت و صدور ثبت جهانی می انجامد.
به گزارش شــاتا، از مزیتهای ثبت جهانی یــک کالا یا محصول 
شــامل صادرات محصول و کالای ایرانی با نام ایران ، امتیاز انحصار 
صادرات محصول برای ایران ، افزایش قیمت صادراتی محصول و در 

نهایت افزایش ارزش افزوده محصولات خواهد بود.
باشگاه خبرنگاران جوان

پس از استعفای ولی الله افخمی راد از ریاست 
سازمان توسعه تجارت ایران، مجتبی خسروتاج 

به عنوان جانشین وی تعیین شده است. 
روز گذشــته افخمی راد برای سومین بار از 
ســمت خود به عنوان معاون وزارت صنعت، 
معدن و تجــارت و نیز رییس کل ســازمان 
توســعه تجارت ایران استعفا کرد. وی از مهر 
ماه سال 1392 سکان هدایت سازمان توسعه 

تجارت را بر عهده داشت.
پس از اســتعفای روز گذشــته افخمی راد، 
وزیر صنعت، معدن و تجارت با استعفای وی 
موافقت کرد و طی حکمی مجتبی خسروتاج را 
که پیش از این در سمت معاونت بازرگانی این 
وزارتخانه مشغول به کار بود به عنوان رئیس 

سازمان توسعه تجارت ایران منصوب کرد.
مراسم تودیع افخمی راد و معارفه خسروتاج 

ساعت 14 امروز در سالن خلیج فارس محل 
 دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران برگزار 

می شود.
همچنیــن شــنیده ها حاکی از این اســت 
که یدالله صادقی که ســابقه ریاست سازمان 
صنعت، معدن و تجارت استان تهران را داشته، 
به عنوان معاون بازرگانی وزارت صنعت، معدن 

و تجارت تعیین شده است

نایب رئیس شورای ملی زعفران در واکنش 
به اظهارات معاون وزیرجهادکشــاورزی که 
قاچاق پیاز زعفران به کشور افغانستان نگران 
کننده ندانسته بود، تصریح کرد: متاسفانه ما 

معمولا رقبای خود را دست کم می گیریم. 
میری با تاکید بر اینکه افغانســتان در این 
زمینه تحــت حمایت های جدی بین المللی 
قرار گرفته اســت، افــزود: درحال حاضر این 
کشــور در بازارهای جهانی وضعیت بهتری 

نسبت به ایران دارد. 
وی بــا بیان اینکه درحــال حاضر ایران در 
صدرات محصــول خود به برخی کشــورها 

مشــکل دارد، اضافه کرد: درست است که ما 
95 درصد تولید دنیا را داریم اما برای صادرات 

این تولید باید مورد حمایت قرار بگیریم. 
این مقام مســئول ادامــه داد: حتی همین 
الان هم کشوری مانند هندوستان تعرفه ورود 
زغفران را برای افغانی ها برداشته است اما اگر 
یک ایرانی بخواهد زغفران به هند ببرد، باید 

38 درصد تعرفه عوارض پرداخت کند.
به گفتــه میری درحال حاضر افغانســتان 
زعفران ایــران را به کشــورهای دیگر صادر 
می کند که این مساله ای نگران کننده است. 

نایب رئیس شورای ملی زعفران با اشاره به 

اینکه 30 ســال قبل میزان تولید زعفران در 
اســپانیا 35 تن و در ایران 5 تن بوده است، 
اظهارداشــت: در حال حاضر میزان تولید ما 
بین 300 تا 350 تن و تولید اســپانیا کمتر 
از یک تن اســت؛ ما باید همه این مسائل را 
در نظر داشته باشیم و ممکن است روزی این 

اتفاق برای ما و افغانستان بیفتد. 
میری ادامه داد: نیروی کار ارزان، حمایت های 
سیاسی و فنی بین المللی از دیگر مزیت هایی 
است که افغان ها دارند اما متاسفانه ما حتی از 

حمایت های داخلی نیز برخوردار نیستیم.
13مهر
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صادرات پسته ایرانی افزایش یافت

در دو ماهه نخســت ســال جــاری 12.5 هزار تــن انواع 
محصولات پسته به کشــورهای مختلف صادر شده که نشان 
دهنده افزایش 25 درصدی صادرات پســته ایرانی نسبت به 

مدت مشابه سال گذشته است. 
 بر اســاس اطلاعات گمرک ایران، در دو ماهه نخست سال 
جــاری، نزدیک به 12 هزار و 590 تن پســته به صورت مغز 
پسته، خلال پسته، پســته بدون پوست تازه یا خشک و... به 

کشورهای مختلف صادر شده است.
کل صادرات پســته ایران به کشورهای مختلف در دو ماهه 
نخست ســال جاری، 119 میلیون و 236 هزار دلار یا 361 

میلیارد و 370 میلیون تومان ارزش داشته است.
مشتریان عمده پسته ایرانی در دو ماهه نخست سال جاری 

به این شرح بوده اند:

یوگسلاوی به ارزش 165 هزار دلار
لتونی به ارزش 238 هزار دلار

اردن به ارزش یک میلیون و 468 هزار دلار
اسپانیا به ارزش سه میلیون و 758 هزار دلار

استرالیا به ارزش 814 هزار دلار
اسلواکی به ارزش یک میلیون و 330 هزار دلار
افغانستان به ارزش دو میلیون و 832 هزار دلار

امــارات متحده عربی به ارزش 21 میلیون و 936 هزار دلار
الجزایر به ارزش 139 هزار دلار
اوکراین به ارزش 223 هزار دلار

ایتالیا به ارزش یک میلیون و 453 هزار دلار
آذربایجان به ارزش 173 هزار دلار

آلمان به ارزش 16 میلیون و 369 هزار دلار
بحرین به ارزش 98 هزار دلار

بلغارستان به ارزش 176 هزار دلار
بلژیک به ارزش 180 هزار دلار

پاکستان به ارزش شش هزار و 521 دلار
تاجیکستان به ارزش 77 هزار دلار

تایلند به ارزش 480 هزار دلار

تایوان به ارزش 705 هزار دلار
ترکیه به ارزش هفت میلیون و 651 هزار دلار

تونس به ارزش 379 هزار دلار
جمهوری کره به ارزش 36 هزار دلار

چین به ارزش 67 هزار دلار
ژاپن به ارزش 401 هزار دلار

سنگاپور به ارزش 821 هزار دلار
سوئیس به ارزش 8 هزار دلار

عراق به ارزش 11 میلیون و 513 هزار دلار
عمان به ارزش سه هزار دلار

فدراسیون روسیه به ارزش 665 هزار دلار
فرانسه به ارزش 258 هزار دلار

قرقیزستان به ارزش 567 هزار دلار
قزاقستان به ارزش هشت میلیون و 599 هزار دلار

قطر به ارزش یک میلیون و 197 هزار دلار
کانادا به ارزش 477 هزار دلار

کویت به ارزش دو میلیون و 86 هزار دلار
لبنان به ارزش چهار میلیون و 109 هزار دلار

لهستان به ارزش 509 هزار دلار
لیتوانی به ارزش 253 هزار دلار
مالزی به ارزش 277 هزار دلار

مصربه ارزش 862 هزار دلار
مکزیک به ارزش 225 هزار دلار

ویتنام به ارزش چهار میلیون و 510 هزار دلار
هند به ارزش هشت میلیون و 428 هزار دلار

هنگ کنگ به ارزش پنج میلیون و 681 هزار دلار
یونان به ارزش 356 هزار دلار

همچنین بر اســاس اطلاعــات گمرک ایــران در دو ماهه 
نخســت سال گذشته صادرات پســته ایرانی معادل 10 هزار 
و 88 تن بوده اســت که معادل 98 هزار و 233 دلار یا 278 
میلیارد 616 میلیون تومان ارزش داشــته  که نســبت به دو 
ماهه نخست سال 1395، 25 درصد افزایش در صادرات این 

محصول داشته ایم.
به گزارش ایســنا، پســته جزو 10 محصول عمده صادراتی 
ایرانی اســت که در سالهای اخیر به دلیل مشکلاتی مانند کم 
آبی و کاهش کیفیت خاک تولید آن رو به کاهش رفته است 
و برخی تولید کنندگان نســبت به کاهش شدید تولید پسته 

ایرانی در سال های آینده هشدار داده اند.
ایسنا
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دبیر انجمــن خرما گفت:علی رغم 
افزایش قیمت سایر کالاها نرخ خرید 
تضمینی خرما در مقایســه با سال 
گذشته تفاوت چندانی نداشته و این 

امر به زیان کشاورزان است. 
علــی اصغر موســوی دبیر انجمن 
خرما ، با اشــاره به خرید تضمینی 
خرما اظهار داشت: علی رغم افزایش 
نــرخ خرید  قیمــت ســایر کالاها 
تضمینی خرما در مقایســه با سال 

گذشــته تفاوت چندانی ندارد که این امر به زیان کشــاورزان 
است.

وی با اشاره به نرخ خرید تضمینی خرما گفت: نرخ خرید در 
اســتان های مختلف متفاوت بوده به طوریکه در کرمان نرخ 
خرمــای رطب مضافتی از هزار و 200 تا 2 هزار و 500 متغیر 
است. لازم به ذکر است که خرید این محصول در سایر استان 

ها آغاز نشده است.
موسوی در خصوص راه اندازی ستاد خرما بیان کرد: وزارت 

جهاد کشــاورزی راه خرید توافقی 
را بســته و تنهــا خریــد تضمینی 
محصول را انجــام می دهد که این 
امر نابســامانی هــای فراوانی برای 
کشــاورزان به همراه دارد از این رو 
لازم است که ستاد خرما راه اندازی 
شــود تا به دنبال آن خرید توافقی 

محصول صورت گیرد.
دبیر انجمن خرما ادامه داد: تولید 
خرما در ســال جاری همانند سال 
گذشــته یک میلیون تن خواهد بود این در حالیســت که در 
برخی مناطق ،نخلستان ها به سبب عدم توازن قیمت با هزینه 

های تولید رها شدند.
وی با اشــاره به صادرات لجام گســیخته خرما عنوان کرد: 
صــادرات خرما یارانه به خارجی ها اســت چــرا که صادرات 
 خرما بــه قیمت 25 الی 30 ســنت جوابگــوی آب مصرفی 

نیست.
باشگاه خبرنگاران جوان

رئیس اتحادیه بنکــداران مواد غذایی از 
کاهــش 30 تا 35 درصدی قیمت خرما با 

به دست آمدن محصول جدید خبر داد. 
محمــد آقاطاهرً در ارتباط با علت گرانی 
قیمت خرما پیــش از ماه مبارک رمضان، 
اظهار کرد: مســئله ای کــه در ارتباط با 
خرما وجود داشــت کاهش میزان خرما و 
نیز صادرات بخشــی از خرمای تولید شده 
بود و همین موضوع عاملی بود تا نگرانی ها 
پیش از ماه مبارک رمضان نسبت به گرانی 
قیمت این ماده غذایــی افزایش یابد، چرا 
که خرما بــه عنوان یکی از مــواد غذایی 

اصلی بر سر سفره ها طی این ماه است.
وی ادامه داد: قیمــت خرمای خوب در 
بنکــداری ها به عنوان عمده فروشــی ها 
6500 تا 7000 تومــان بود که تا 9500 
الــی 10 هزار و 500 تومــان نیز افزایش 
یافــت. علاوه بر این بایــد توجه کنیم که 
این قیمت مختص به بنکداری ها بود و در 

خرده فروشی ها مقداری به قیمت فروش 
اضافه خواهد شد.

رئیس اتحادیــه بنکداران مواد غذایی در 
ادامه با اشــاره به اینکه خرمــای تازه در 
مرداد ماه به دســت می آیــد،  بیان کرد: 
در حــال حاضر با توجه به آغاز ماه مبارک 
رمضان قیمت خرما دارای حباب است و از 
اواسط ماه مبارک رمضان مجددا قیمت ها 

کاهش میابد.
به گزارش ایســنا، پیــش از ماه مبارک 
رمضان برنج و خرمــا با افزایش قیمت رو 
به رو شــدند تا موارد مختلفی در ارتباط 

با علــت افزایش این دو مــاده غذایی 
مطرح شود اما، اخیرا رئیس اتحادیه 

بنکــداران مــواد غذایی 
اعــلام کــرد که با 

به دســت آمدن 
جدید  محصول 
برنج و خرما به 

ترتیب این دو مــاده غذایی تا 35 درصد 
کاهــش قیمت خواهند داشــت. محصول 
جدید خرما در اواسط مرداد ماه به دست 
می آیــد و علاوه بر اینکه با کاهش قیمت 
30 تا 35 درصدی رو به رو خواهد بود این 
ماده غذایی با رسیدن به نیمه ماه مبارک 
رمضان حباب قیمت ایجاد شــده در مورد 
آن شکســته خواهد شد، چرا که بسیاری 
از مــردم خرمای مورد نیــاز خود را تهیه 

کرده اند.
ایسنا

نرخ خرید تضمینی خرما جوابگوی هزینه ها نیست

کاهش 3۵ درصدی قیمت خرما با عرضه محصول جدید
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